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Beslutningsforslag nr. B 69. Fremsat den 26. marts 1982 af Svend Erik Hovmand (V), Finn Jørgensen (KF), 
Bilgrav-Nielsen (RV) og Chr. Christensen (KrF) 

F o r s l a g  t i l  f o l k e t i n g s b e s l u t n i n g  

o m  e n  v i d e r e u d b y g n i n g  a f  l o v  o m  o f f e n t l i g e  v e j e  

(Amternes overtagelse af en del af statsvejene) 

Folketinget opfotdrer regeringen til at 
fremsætte lovforslag med henblik på en vide- 
reudbygning af lov om offentlige veje, jfr. 
lovbekendtgørelse nr. 585 af 20. november 
1975, som ændret ved lov nr. 197 af 3. maj 
1978 § l og lov nr. 304 af 8. juni 1978 § 4, 
med følgende formål: 
1) at ændre på vejbestyrelsernes kompetence, 

således at staten kun bliver vejbestyrelse 

for den del af vejnettet, der indgår i de 
internationale trafikforbindelser, samt den 
overordnede del af det regionale vejnet, 
og 

2) således at amtsrådene bliver vejbestyrelse 
for de nuværende landeveje og den del af 
hovedlandevejsnettet, der ikke indgår i 
det internationale trafikforbindelsesnet 
eller det landsdelsmæssige vejnet. 
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B e m æ r k n i n g e r  iil f o r s l a g e t  , 

Vejloven bygger som bekendt på det hoved- 
princip, at vi har tre vejbestyrelser, der hver især 
forestår deres vejnet. 

Staten bestyrer hovedlandevejsnettet -  herunder 
motorveje -  amterne tager sig af landevejsnettet og 
kommunerne af de almindelige kommuneveje. 

Efter forslagsstillernes opfattelse er denne trede- 
ling rigtig og bør bevares. Men de seneste års ud- 
vikling har medført et behov for en justering af 
opgavefordelingen mellem to af vejbestyrelserne, 
nemlig staten og amterne, således at staten i frem- 
tiden koncentrerer sig om det helt overordnede 
vejnet og overlader resten af hovedlandevejsnettet 
til amterne. 

Venstre fremsatte et tilsvarende beslutningsfor- 
slag den 15. februar 1978 (Folketingetidende 
1977-78, forhandlingerne sp. 6348 og 7297 og til- 
læg A sp. 4081). Forslaget fik stort set en positiv 
modtagelse i folketinget, men flere ordførere an- 
førte, at man måtte afvente et igangværende ud- 
valgsarbejde om dette spørgsmål, før man traf en 
afgørelse af mere principiel karakter. 

Senere er forslaget igen blevet fremsat i folke- 
tingssamlingen 1980-81. (Se Folketingstidende 
1980-81, forhandlingerne sp. 9619 og tillæg A sp. 
4019). Herværende forslag er en omarbejdning af 
forslaget fra folketingssamlingen 1980-81. 

I juni måned 1980 afgav udvalget til overvejelse 
af spørgsmålet om revision af opgavefordelingen 
vedr. de offentlige veje sin betænkning om opgave- 
fordelingen på vejområdet (betænkning nr. 901). 

Betænkningen former sig nærmest som en gen- 
nemgang af et af Amtsrådsforeningen fremsat for- 
slag (identisk med det af venstre fremsatte beslut- 
ningsforslag nr. B 72 -  1977-78), hvorfor betænk- 
ningen er studeret med interesse. 

Det er et hovedtræk i betænkningen, at de stats- 
lige repræsentanter har et ønske om, at staten (vej- 
direktoratet) skal overtage en endnu større del af 
det samlede vejnet, medens amternes og kommu- 
nernes repræsentanter er af den opfattelse, at den 
del af statens veje, der ikke udgøres af de interna- 
tionale veje og landsdelsforbindelserne, bør besty- 

res af amterne i overensstemmelse med regionplan- 
lovens intentioner. 

Efter forslagsstillernes opfattelse er det principi- 
elt vigtigt, at amterne, som i praksis forestår de 
statslige vejvedligeholdelser m.v., også får overdra- 
get den egentlige vejbestyrelsesfunktion, således at 
den regionale vejplanlægning på en mere hensigts- 
mæssig måde kan indgå i regionalplanmyndighe- 
dens opgaver. Dette vil ikke alene betyde en bedre 
folkelig baggrund for konkrete initiativer vedrø- 
rende de enkelte veje, men også en lettelse af den 
dobbeltadministration, der i dag finder sted på 
dette område, samtidig med at det vil sikre en bed- 
re ressourceudnyttelse. 

Den kraftige reduktion af statens vejinvesterin- 
ger, som har fundet sted, har nemlig i et vist om- 
fang bidraget til en forskel mellem statens og am- 
ternes vejstandard, fordi der ikke alle steder er 
sket en tilsvarende reduktion af amternes vejudgif- 
ter. 

Den forskelligartede udvikling har især været 
mærkbar på steder, hvor amtet har måttet foretage 
en udbygning af det sekundære vejnet, fordi en 
planlagt statsvej .lader vente på sig. 

Dette kan give en tendens til, at der visse steder 
bygges sideveje før hovedvejene, hvilket ud fra 
mange hensyn er uheldigt. Dels foretager man her- 
ved nogle vejinvesteringer, som ellers kunne have 
været undgået, og dels bruger vi mere energi og 
får flere ulykker ved at tvinge trafikken ud på 
mange sekundære veje fremfor at samle dem på 
færre, overordnede veje. 

Et andet forhold, der understreger behovet for 
at lade amterne overtage en del af statens vejnet, 
er den besparelsesmulighed, der på længere sigt vil- 
ligge i, at amterne som regionplanmyndighed får 
mulighed for at foretage en mere hensigtsmæssig 
koordinering af trafikplanlægningen i relation til 
den øvrige sektorplanlægning. 

Et tredje forhold er ønsket om at efterleve den 
decentralisering, som var en af kommunalrefor- 
mens hovedintentioner. 

Et fjerde forhold er det stærkt stigende behov 
for at løse problemerne for de svagest stillede tra- 
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fikanter, herunder anlæggelse af cykelstier. Disse 
bestræbelser vil kunne forbedres ved den forenk- 
ling af administrationen, som forslaget lægger op 
til. 

Konsekvensen af forslaget vil være, at statsvej- 
nettet indskrænkes fra ca. 4.700 km til at omfatte 
ca. 1.000 km, medens amtskommunernes vejnet 
udvides fra ca. 6.800 km til ca. 10.500 km, idet det 
herved er forudsat, at der ikke sker væsentlige æn- 

dringer i primærkommunernes bestyrelsesområde. 
En sådan udvidelse af det amtskommunale vej- 

net vil naturligvis betyde en forøgelse af amtsråde- 
nes økonomiske byrder, hvilket skal modsvares af 
en forøgelse af statens tilskud til amtskommunerne 
svarende til den besparelse, staten vil opnå. Det 
forudsættes, at der etableres en fordelingsnøgle, 
som sikrer, at den enkelte amtskommune i al væ- 
sentlighed kan forblive udgiftsmæssigt neutral over 
for nyordningen. 


